
Sloveso have got - mít 

 

1) Kladná oznamovací věta 

Když chceme říct, že někdo něco má, použijeme sloveso have got. 

I have got a ball. = I’ve got a ball. Já mám míč.  

(Slovíčko „got“ se tam někdy nepoužívá, hlavně v americké angličtině, ale my ho používat budeme, protože jinak by se 

nám trochu zkomplikovalo tvoření otázek a záporných vět). 

Že někdo něco má, se tedy řekne takhle: 

osoba (=podmět) + have got (nebo ‘ve got) + ta věc, kterou má. 

 

I have got a ball. – Já mám míč.  

You have got a skateboard. – Ty máš skateboard. 

We have got bikes. – My máme kola.  

They have got kites. Oni mají draky.  

 

(Místo have můžeme všude dát zkrácený tvar ‘ve. Dlouhý tvar je spisovnější, ten krátký se zase více používá.) 

 

2) Záporná oznamovací věta 

Když chceme naopak říct, že něco nemáme, je to strašně jednoduché. Prostě za slovíčko 

have přidáme slovíčko not: 

 

I have got a ball. – Já mám míč.   

I have not got a ball. – Já nemám míč. 

You have got a skateboard. – Ty máš skateboard.  

You have not got a skateboard – Ty nemáš skateboard. 

Musím pokračovat dál?  

Místo have not se dá použít zkrácený tvar haven’t. Takže: 

We have not got bikes. = We haven’t got bikes. = My nemáme kola. 

(Snad už ani není potřeba připomínat, že dlouhý tvar je spisovnější a krátký se zase víc používá.) 

 



3) Otázka yes/no 

Otázku uděláme velice jednoduše: sloveso have dáme před osobu (podmět), ale se 

slovíčkem got nehýbáme. 

Takže: 

Have I got a ball? – Mám (já) míč? 

Have you got a skateboard? – Máš (ty) skateboard? 

Have we got bikes? – Máme (my) kola? 

Have they got kites? – Mají (oni) draky? 

(V české větě osobu - podmět -  říkat nebo psát nemusíme, v anglické vždycky ano.) 

Samozřejmě, že v otázce zkrácený tvar být nemůže – těžko si představit takhle divnou větu: 

*‘ve you got a ball?* 😫 

 

4) Krátká odpověď na otázku yes/no 

Na yes/no otázky potom odpovídáme např.:  

 

Yes, I have. Nebo: No, they haven’t (= have not).  

V takovéhle krátké odpovědi slovíčko got nikdy není! 

 

Takže například:  

Have Mum and Dad got a car? Yes, they have.  

(*Yes, they’ve.* se taky říct nedá!) 

Have you got a dog? No, I haven’t. nebo No, I have not. (Bez got!!!) 

 

A teď se uřčitě každý ptá, proč jsem všude použil jen “já, ty nebo vy, my a oni”, že? 

Kde, k čertu, je on, ona a ono? 😄 

Ne, nezapomněl jsem na ně. Nejsou tu proto, že u nich (tedy ve třetí osobě čísla jednotného) 

má sloveso mít jiný tvar. V této kapitole učebnice se to sice ještě neučí, ale v té další už to je, 

a je to tak jednoduché, že to vezmeme z jedné vody načisto.  

 



Tedy: 

Sloveso mít ve 3. osobě čísla jednotného (on, ona, ono) 

Nezačínejte panikařit, všechno je úplně stejně, jen místo have got použijeme has got 

(zkráceně ‘s got). 

Takže: 

He has got a ball. Nebo: He’s got a ball. – On má míč. 

She has got a bike. Nebo: She’s got a bike. – Ona má kolo. 

It has got a name. Nebo: It’s got a name. – Ono/To má jméno. 

Záporné věty budou: 

…has not got… nebo …hasn’t got…  

Třeba: She has not got a bike. Nebo: She hasn’t got a bike. 

(Nemusím to psát celé, že ne?) 😁 

Otázky: 

Has he got…? 

Has she got a bike? 

A krátké odpovědi:  

Yes, he has. Nebo: No, he hasn’t. (Bez got!!!) 

Prostě všechno je úplně stejně, jen místo have (= ‘ve) je tam has (= ‘s). 

 

U zkráceného tvaru (‘s) si to ale nesmíme plést se zkráceným tvarem od is, který vypadá 

úplně stejně (‘s). 

Takže když vidíme ‘s, může to být buď is nebo has. A jak to rozeznáme? No buď podle 

významu: 

Greg’s got a ball asi nebude znamenat, že Greg je míč, že…, a nebo právě podle toho 

kouzelného slovíčka got, které u is není. 

Greg’s got a dog. = Greg has got a dog. = Greg má psa. 

Flossy’s a dog. = Flossy is a dog. = Flosy je pes. 

 A to je celé. Bylo to dlouhé a vypadá to složitě, ale je to úplně jednoduché. 

 


